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Z D Z I A Ł A L N O Ś C I 
K O M I T E T U H I S T O R I I N A U K I I T E C H N I K I P A N 

ZEBRANIE POLSKIEJ GRUPY NARODOWEJ KOMITETU MIĘDZYNARODOWEJ 
WSPÓŁPRACY W ZAKRESIE HISTORII TECHNIKI 

W dniu 1 grudnia 1971 г., bezpośrednio przed posiedzeniem plenarnym Komitetu 
Historii Nauki i Techniki PAN, odbyło się zebranie polskiej grupy narodowej Komi-
tetu Międzynarodowej Współpracy w Zakresie Historii Techniki1. 

Na zebraniu rtym prof. E. Olszewski, pnzewodraiazący grupy narodowej (a za-
razem przewodniczący Komitetu), przedstawił sprawozdanie ze Zgromadzenia Ogól-
nego Komitetu 2 oraz z sympozjum zorganizowanego przez Komitet w ramach XIII 
Międzynarodowego Kongresu Historii Nauki w Moskwie3. Prof. Olszewski poinfor-
mował poza tym o rozpisanej przez Komitet ankiecie, dotyczącej kierunków zain-
teresowań 1 prac badawczych członków Komitetu, a prof. I. Pietrzak-Pawłowska — 
o projekcie zorganizowania w 1973 r. przez grupy narodowe: polską, włoską i cze-
chosłowacką Komitetu sympozjum na temat wdrażania postępu technicznego przez 
kraje środkowej i południowej Europy w półwieczu zamykającym się I wojną 
światową. 

Po krótkiej dyskusji zebrani przyjęli sprawozdanie przewodniczącego grupy. 

Z D Z I A Ł A L N O Ś C I 
Z A K Ł A D U H I S T O R I I N A U K I I T E C H N I K I P A N 

POSIEDZENIA RADY NAUKOWEJ 

Dnia 15 listopada 1971 r. odbyło się kolejne posiedzenie Rady Naukowej Za-
kładu Historii Nauki i Techniki PAN. Z powodu nieobecności zarówno Przewod-
niczącego Rady, prof. B. Leśnodorskiego, jak i Zastępcy Przewodniczącego, prof. 
J. Pazdura, obradom przewodniczył prof. К. Rowiński. Pierwszym punktem obrad 
było wręczenie dyplomów: doktora habilitowanego — Zbigniewowi Wójcikowi oraz 
doktora — Hannie Délimat. 

Prof. К. Rowiński poinformował pokrótce obecnych o uroczystości wręczenia 
nominacji nowym członkom Międzynarodowej Akademii Historii Nauki oraz na-
gród tejże Akademii przyznanych polskim historykom nauki. Uroczystość ta od-
była się 27 października 1971 r. w siedzibie ZHNiT 

Prof. В. Suchodolski przedstawił następnie członkom Rady sprawozdanie 
z XIII Międzynarodowego Kongresu Historii -Nauki w Moskwie '(sierpień 1971 г.), 
ze szczególnym uwzględnieniem udziału w obradach polskiej delegacji. 

Doc. P. Czartoryski omówił bieżący program prac Pracowni Badań Koperni-
kańskich. O współpracy międzynarodowej w ramach działalności Pracowni mówił 

1 Por. informację o poprzednim zebraniu grupy w nrze 2/1971 „Kwartalnika", 
s. 460. 

2 Par. niżej w niniejszym numerze iinfarmaiaję o tym zgromadzeniu. 
3 Par. niżej w niniejszym numerze informację o itym sympozjum. 
1 Par. informację w „Kwartalniku" nr 1/1972 s. 174. 
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doc. J. Dobrzycki. Na podstawie porozumienia ZHNiT oraz Międzynarodowej Unii 
Historii Nauki Pracownia przygotowuje już do druku zbiór rozpraw autorów 
z Europy i Ameryki o recepcji teorii Kopernika w różnych krajach i środowi-
skach XVI—XVI I I w. 

Prof. E. Olszewski przedstawił Radzie dotychczasowy przebieg przewodu do-
ktorskiego mgra J. Róziewicza. Na podstawie recenzji oraz wyników egzaminów 
Rada Naukowa jednogłośnie podjęła decyzję o przyjęciu rozprawy doktorskiej 
mgra J. Róziewicza i dopuszczeniu go do publicznej Obrony pracy (praca pt.: 
Stosunki naukowe polsko-radzieckie w latach 1918—1939; obrona odbyła się 9 grud-
nia 1971 г.). 

Otwarty został przewód -doktorski G. Pastrello. Promotorem został doc. T. Ko-
walik, temat pracy zatwierdzono w następującym brzmieniu: Powrót do teorii 
wartości, (od D. Ricardo do P. Straffa). 

Powołano Komisję do spraw przewodu habilitacyjnego dr R. W. Wołoszyńskie-
go. Przewodniczącym został prof. В. Suchodolski, członkami prof, prof.: J. Michal-
ski i M. H. Serejski. 

Małgorzata Terlecka 

KONFERENCJA NAUKOWA POŚWIĘCONA STANISŁAWOWI BRZOZOWSKIEMU 

W dniach 17—19 stycznia 1972 г., staraniem trzech placówek Polskiej Akademii 
Nauk (Instytutu Badań Literackich, Instytutu Filozofii i Socjologii oraz Zakładu 
Historii Nauki i Techniki) zorganizowana została w Pałacu Staszica konferencja 
naukowa poświęcona Stanisławowi Brzozowskiemu. Otworzył ją doc. Stefan Treu-
gut, po czym — jako pierwszy — prof. Bogdan Suchodolski wygłosił referat 
Brzozowski i problem modernizacji człowieka. Omawiając poglądy Brzozowskiego 
na tle jego biografii, szczególny nacisk położył prelegent na te ich fragmenty, 
które rysują obraz nowoczesnego Polaka-patrioty, a o samym Brzozowskim po-
zwalają mówić jako o wychowawcy narodu. 

Wszystkie pisma Stanisława Brzozowskiego są wypełnione jego osobowością, 
są właściwie autobiografią pisarza, toteż pozostałe referaty, mówiące o filozofii, 
teorii kultury czy też o jego powieściach często nawiązywały do elementów bio-
graficznych, niektóre z nioh ograniczały się — w zasadzie — do problemów bio-
grafistyki. Wygłoszone referaty dały świadectwo ciągłej aktualności wielu aspektów 
twórczości Brzozowskiego, która była już i wciąż jest odkrywana na nowo. 

W pierwszym dniu konferencji oprócz referatu prof. Suchodolskiego wygło-
szone zostały następujące: mgr Bohdan Cywiński — Narodowe i ludzkie. Wielki 
dylemat Brzozowskiego; mgr Tomasz Burek — Miejsce Brzozowskiego w XX-wiecz-
nym sporze o romantyzm. 

Program drugiego dnia obejmował następujące referaty: mgr Ewa Sowa — 
Brzozowski a myśl filozoficzna marksizmu; doc. Andrzej Walicki — Brzozowski 
a rosyjscy „neomarksiści" początku XX wieku; mgr Stanisław Borzym — Brzo-
zowski a Przybyszewski: koneksje ideowe; dr Marta Wyka-Hussakowska — Struk-
tura postaci w powieściach Brzozowskiego. Dyskusja w tym dniu objęła również 
powielony referat prof. Bronisława Baczki — Absolut moralny a faktyczność istnie-
nia. Brzozowski w kręgu antropologii filozoficznej Marksa. 

W trzecim dniu obrad referaty przedstawili: doc. Krzysztof Pomian — Dwu-
znaczności radykalizmu; dr Andrzej Werner — „Rozmowy Marksa ze Św. Fran-
ciszkiem". Problem ciągłości kultury u Brzozowskiego; doc. Roman Zimand — 
Niektóre problemy biografistyki na przykładzie biografii Brzozowskiego. Z powo-
du nieobecności w kraju prof. Bronisława Bilińskiego uczestnicy nie mogli wysłu-
chać zgłoszonego przez niego referatu Na florenckich szlakach Brzozowskiego. 


